
Jak zachránit přírodu 
Zdroj: Brožura – Věci, které už 
neslouží, nemusí skončit na 
smetišti. Vydáno – Transition 
Facility 2004 

Různé věci, které projdou na-
šima rukama, nemají svůj cíl 
v popelnici. Z většiny našeho od-
padu mohou být zhotoveny další 
výrobky. 

Z použité PET lahve se dá vyro-
bit nové oblečení nebo další ještě 
nepoužité PET lahve. Z pračky 
různé skleněné předměty. 
A pneumatika? Z té se dá vyrobit 
barva nebo kleště a z autovraku 
zase holínky. 

Svojí spotřebou a odpady zatě-
žuje člověk neúměrně životní pro-
středí. Každý člověk může přispět 
ke snížení této zátěže. Každý člo-
věk může recyklovat. Všichni by-
chom si měli vybírat takové vý-
robky, které cestou do obchodu 
moc neznečistily životní prostředí, 
obaly by měly být z recyklovaného 
materiálu. Moderní výrobky, které 
dnes nakupujeme, by měly zatě-
žovat životní prostředí co nejméně. 

Každý musí recyklovat. Všichni, 
kteří vyrábí nové věci, by měli dbát 
na to, aby se jejich zboží dalo dále 
snadno recyklovat. Moderní auto-
mobily lze dnes recyklovat téměř 
na sto procent.  
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Odpadky ale musíme správně 
třídit. Chladnička, mrazák, vyslou-
žilá televize určitě patří na sběrný 
dvůr. Papír, hliník, plasty, železo, 
sklo, textil a nápojové kartony také 
mohou mít svůj vlastní kontejnery. 
Prosím všechny. Nedělejte z lesa 
skládku! Myslete na zvířata a také 
na děti! 
výtah vypracovala M. Honzová ml. 
 

Zase Den Země? 

Rok uběhl jako voda a zas je tu 
22. duben, který připomíná svátek 
matičky Země. I ti, kteří se životem 
řítí cvalem a nedostává se jim 
času potěšit se krásou, kterou nám 
příroda v každé roční době nabízí, 
by se měli na okamžik pozastavit 
a ohlédnout se, jestli za nimi nezů-
stává moc velká paseka. Ve světě 
libého konzumu jsou protivní 
všichni, kteří připomínají, že by-
chom se měli krotit. Ale nešť, ří-
kám si, nedělám to přece jen pro 
sebe.  

Už dlouho pozoruji, když trávím 
tolik času ve veřejné budově, jakou 
škola je, že chovat se šetrně se dá 
jen tehdy, když potáhneme všichni 
za jeden konec provazu. Nemyslím 
tím, že by někdo chtěl plýtvat vě-
domě, či dokonce schválně. Jen 
nám možná chybí disciplína 

a informace. Pokud máme šetřit, 
tak musíme všude, nejen ve tří-
dách, ale také na chodbách, zá-
chodech, sborovnách i kabinetech. 

Na osvětlení se mnoho ušetřit 
nedá. Když tak jen pár procent 
a škola je navíc už vybavena vý-
hradně zářivkovými zdroji světla. 
Určitou roli hraje barva stěn (bílá 
odrazí nejvíc) a správné používání 
žaluzií. Zhasínat ve třídě na pár 
minut přestávky, navíc když žáci 
čtou v sešitech nebo učebnicích, je 
naprosto nevhodné i zbytečné. Žá-
rovky i zářivky jsou energeticky ná-
ročné výrobky a zbytečným rozží-
náním a zhasínáním se ničí. Zha-
sínání žárovek na dobu kratší než 
10 minut, u zářivek dokonce 30 
minut, je plýtvání energií! Zbytečně 
svítící záchody nebo třída po od-
chodu žáků do specializované 
učebny volají po napomenutí. Kdo 
ale napomene nás, když se svítí 
v pustých sborovnách, kancelá-
řích, kabinetech, chodbách 
a schodištích? Stačí přece, že 
elektřinu celý den papají pro naši 
práci dnes už nezbytné počítače. 
Více úspěchů ale stejně dosáh-
neme vhodnou regulací topení, 
které je energeticky mnohem ná-
ročnější. Oslavme společně Den 
Země každý všední den. 

Jiří Honza 
�������������� 



Matematický Olymp 

Od středečního učení mučení 
nás zachránila matematická olym-
piáda, která se konala 9. dubna 
v Táboře na ZŠ Helsinská. Repre-
zentovat naši školu jsme jely jen 
dvě – Sabina Smržová a já. Ne-
bylo lehké se tam dostat. Než jsme 
mohly vyrazit, musely jsme doma 
vypracovat 4 příklady a to se ví, 
nebyla to žádná brnkačka. 

 I na samotnou soutěž nebylo 
lehké se dostat. Přijely jsme 
s menším zpožděním, po pravdě 
úplně poslední, už na nás čekali. 
Na povzbuzenou nám říkali, že tím 
pádem budeme první. To těžko, 
leda odzadu. Pustili jsme se do 
práce. Na vypočítání tří těžkých 
úloh jsme měli 120 minut, když už 
jsme u té matiky, tak přesně 2 ho-
diny. Teď vám poskytnu malou 
ochutnávku: U Nováků napekli 
koláče. Čtvrtinu dali příbuzným, 
šestinu kolegům a devítinu souse-
dům. Kdyby jim zůstalo o 3 koláče 
více, byla by to polovina 
z původního počtu. Kolik koláčů 
napekli? 

To je co? Pro vás to třeba těžké 
není, ale nám je teprve třináct 
a hlava se zatím vyvíjí. Pak ještě 
ta paměť a zlomky. Výsledky už 
sice vím, ale nepovím. Musí stačit, 
že nejsme poslední. 

Marie Burdová 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Nesahej na mne, chlape bídná! � foto Jiří Honza 

Prstem po mapě 

Byla středa a my, Aneta 
Boušková a já, jsme spolu s paní 
učitelkou Musílkovou jely do 
Tábora na okresní kolo zeměpisné 
olympiády. Nevím, jestli mě ta Po-
peleční středa 19. března 2008 
ovlivňovala, ale měla jsem pocit, 
že to musím zvládnout. Den před 
tím jsem se učila dlouho do noci 
a to se mi myslím vyplatilo.  

Ráno jsem si ještě překontrolo-
vala, jestli mám atlas a všechno 
potřebné. Naštěstí jsem neza-
spala, a tak jsem nemusela 
chvátat. Všechny tři jsme se sešly 
na vlakovém nádraží 
v Chotovinách. Vlakem jsme dojely 
do Tábora, a čím více jsme se 
přibližovaly místu konání, tím víc 
naše nervozita stoupala. Pak už 
jen naskočit na MHD a hurá k ZŠ 
Helsinská. Tato škola je proslulá 
svým zaměřením na určité před-

měty, a tak jsme ani nepočítaly, že 
se nějak výrazně dobře umístíme. 
Byli tam totiž takoví šrotiči, kteří 
jen listovali v sešitech a atlasech 
a pořád si něco opakovali. Nervo-
zita asi nejvíc dopadla na Anetu. 
Nervózně bez důvodu listovala 
atlasem. Neříkám, že jsem byla 
klidná, ale jen jednou jsem se po-
dívala do atlasu a už tu bylo roz-
dělování do skupin podle tříd. Ne-
klidu přispělo i to, že jsem byla 
sama, ale to Aneta taky. Soutěžilo 
se v těchto kategoriích: A – 6. 
třída, B – 7. třída (já) a C – 8. a 9. 
třída (Aneta). 

Test byl rozdělen na tři části.  
V první jsme pracovali bez atlasu. 
V druhé části jsme si mohli pomá-
hat atlasem a ukázat, že si ho jen 
neprohlížíme, protože je krásně 
barevný. Třetí část, podle mne 
nejobtížnější, byla část praktická. 
Měli jsme prokázat schopnost pra-
covat s plánem a mapou. 

Docela to šlo, já byla 11. z 22 
dětí a Aneta 15. z 27 dětí. Pěkně 
jsme se umístily a zjistily jsme, co 
máme ještě vylepšit a v čem jsme 
opravdu dobré. Nevím jak Anetě, 
ale mně nejvíce bodů přinesla 
práce bez atlasu, kdy jsem dostala 
dokonce více bodů než vítěz. 
Ostatní části byly slabší. 

Myslím, že jsme obě určitě rády, 
že jsme mohly reprezentovat naši 
školu, nasbírat nové zkušenosti 
a porovnat svoje síly s žáky 
ostatních škol Táborska. 

Lenka Zelená 

Testování divé zvěře 

Z nudné páteční šedi nás 28. 
března osvobodily Scio testy. 
Tentokrát byly zaměřeny na 
všeobecné studijní předpoklady. 
Pomocí jejich výsledků si můžeme 
srovnat v hlavě, jestli máme na to 
jít na gymnázium či střední školu 
s maturitou nebo raději volit 
učňovské obory. Na celý test jsme 
měli 60 minut. Spolužáci 
s poruchou dys měli ještě 15 minut 
navíc. Test obsahoval 60 otázek 
a za každou správnou odpověď 
jsme měli jeden bod. Za špatnou 
odpověď se odečte poměrná část 
podle počtu možných odpovědí, 
a pokud neodpovíme, pak nic 
nezískáme, ani neztratíme. Už je 
tu hodina H. Pustili jsme se do 
práce s úsměvem na tváři. Jak 
minuty míjely, úsměv postupně 
mizel a začalo se nám kouřit 
z hlav. Teď mluvím hlavně za 
sebe.  

Pro někoho to byla brnkačka, pro 
druhé běs a utrpení. Na jedné věci 
se určitě shodneme. Všichni 
doufáme, že nezjistíme, že máme 
IQ tykve. A to nechci tykve vůbec 
urazit. 

Marie Burdová 
 



Strakonický dudák 
již podruhé 

Vše bylo nachystáno, básničky 
naučeny, cesta do místa konání 
zjištěna. Zdálo se, že nepotřebu-
jeme žádnou GPS ani jinou ber-
ličku. Přesto jsme malinko zablou-

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 

 

Setkání s paní Knihou 

tentokrát o Velikonocích 

Velikonoce se blížily rychlým 
tempem a my holky si vycpávaly 
kalhoty polštáři, aby nás veliko-
noční vymrskání tolik nebolelo. 
Než ale mrskanda nastala, sešli 
jsme se již podruhé v letošním 
školním roce s paní Knihou, aby-
chom Velikonoce pořádně přivítali 
a oslavili. Byl zván každý dru-
hostupňař a čas s námi trávili paní 
učitelky Honzová a Sochůrková 
a pan učitel Honza.  

Setkání se konalo na Josefa ve 
středu 19. března a strávili jsme 
spolu celých pět hodin od 17.00 do 
22,00 hodin. Možná si říkáte, jak 
jsme asi vypadali druhý den ve 
škole, když jsme se rozešli až tak 
dlouho v noci. No nijak. Druhý den 
začaly dlouho očekávané veliko-
noční prázdniny.  

Pět hodin je dlouhá doba, ale 
nám utekla jako voda, protože čas 
letí, když se člověk dobře baví. 
Nudit se tu ani nešlo, jak byl pro-
gram nabitý. Hladem a žízní jsme 
také netrpěli. Bylo připravené lá-
kavé občerstvení. Teď vám udě-
láme chutě. Školu provoněly křu-
pavé bramboráky, voňavé per-
níčky, mazanec, dozlatova upeče-
ná pizza, zapečené chlebíčky 
a jednohubky. Prostě samé deli-
katesy. A k pití spousty teploun-
kého čaje. Mňam! 

Hlavně jsme si ale četli 
o velikonočních zvycích a o jaru, 
malovali, psali a bavili se tak, že 
na to do smrti nezapomeneme. 
Nakonec to nejlepší. Dlouho oče-
kávaná černá hodinka při svíč-
kách, při které si vyprávíme neko-
nečný příběh na rozloučenou. 
Tentokrát jsme mluvili o berušce 
a vlkodlakovi.  

Nakonec páni učitelé doprovodili 
chotovské děti až domů, přespolní 
děti přespaly u kamarádů nebo si 
pro ně rodiče přijeli. Byl to krásně 
prožitý den plný zábavy. Všem dě-
kujeme. 

Marie Burdová a Lenka Dražilová 
 

Přátelská paní Kniha nezklamala ani tentokrát. � foto Jiří Honza 

2 pojedou do republikového finále 
v Trutnově. Přestože nevím, zda 
jsem byl 3. nebo 5., spokojen jsem 
a to moc. Vraceli jsme se domů 
s pocitem výhry. Naší výhry. Na 
závěr bych chtěl poděkovat paní 
učitelce Sochůrková, že si se 
mnou udělala výlet, na který mne 
tak dobře připravila. Děkuji a za 
rok na shledanou!☺ 

Václav Chalupský 

Čtěte s námi! 

Už brzy skončí škola a budou 
velké prázdniny. Všichni se už 
zase těšíme na polední vstávání 
a válení venku na dece. Dříve věci 
nemyslitelné. Právě do těchto dob 
nás vrátí kniha Vlasty Javo řické 
Rodné brázdy , kterou vydalo na-
kladatelství ROAD Praha  roku 
1992.  

Jsou to povídky pojednávající 
o životě za starých dob. Třeba 
o tom, jak není výhodné se hádat 
u otevřeného okna, když má přijít 
někdo na námluvy. 

Při čtení textů Vlasty Javořické 
vždy ztrácím dech, protože umí 
neuvěřitelně dobře psát a používat 
těžko zpracovatelná slova. Podle 
toho vypadá i mé hodnocení. 

☺☺☺☺☺☺☺☺☺☺�� 
Lenka Dražilová 

dili, ale to už je taková naše tra-
dice. Zkrátka 11. dubna se konalo 
krajské kolo recitace a my jsme 
tam s dalšími třemi reprezentanty 
táborského okresu nemohli ani 
náhodou chybět. Když už jsme se 
přes radící obyvatele Strakonic 
propracovali až k DDM a vystoupili 
z auta, uviděli jsme modrý dům. Při 
vstupu do budovy na nás dýchla 
pohoda a klid, protože i to, že jsme 
se dostali do krajského kola, byl 
úspěch. Takže to pro nás byl 
takový výlet. Jeli jsme si užít 
recitaci. V Domě dětí a mládeže 
Strakonice panovala výborná at-
mosféra a prostředí, ve kterém 
jsme měli recitovat, ale i celá bu-
dova bylo opravdu příjemné. 
Stejně jako v okresním kole na 
mne padlo číslo dvě. „Takže zase 
druhý,“ zajásal jsem bez nadšení, 
ale asi to bylo přece jen lepší, než 
jít na řadu poslední a nechat se 
vystresovat tím, jak mají všichni 
přede mnou dlouhé texty. I když si 
pořád říkám, že na textech přece 
nezáleží. Když skončilo mé vy-
stoupení, měl jsem skvělý pocit. 
Nejen proto, že jsem byl sám se 
sebou spokojený, ale také jsem 
hned věřil, že budu přednášet ještě 
jednou. Věřil jsem si, že postoupím 
i do finále. A také že ano. Jako 
jediný z táborského okresu! 
Finálovou recitaci jsem si užil. Řekl 
jsem si to podle svého a povedlo 
se mi to. Stejně skvělé pocity měla 
i moje mamka a paní učitelka 
Sochůrková. Byl jsem velice 
spokojen se svým 3.–5. místem. 
Do finále nás postoupilo 5 a pouze 



je umět alespoň trochu anglicky, 
protože zbytek určitě přijde sám. 
Myslím, že kdo by se chtěl jazyku 
dále věnovat, měl by tyto hodiny 
navštěvovat. Škola hrou je heslo 
této hodiny. So, let's go start! 

Barbora Voráčková 
 

Tomáš: Which is better USA or 
Czech Republic? 
Carrie: Czech Republic is better for 
me. 
Tomáš: What do you think about 
Czech people? 
Carrie: I find them warm, friendly 
and kind. Everyone offers to help 
me. 
Tomáš: How long do you plan to 
stay? 
Carrie: In definitely! 
Tomáš: Do you have any prob-
lems with not being able to  

speak  with people here?  
Carrie: Yes, I want to be able to 
connect with others. I am until then 
learning Czech. 
Tomáš: What do you think about 
English in our village? 
Carrie: I think that it would be good 
for people to learn English. 
Tomáš: What’s your family? 
Carrie: My parents and children 
miss me, but are happy for me to 
have such great opportunity to 
work in Czech Republic. Running 
a business. My children are grown 
up and happy where they are. I will 
see them as often as I can, proba-
bly 2-3 times a year. 
Tomáš:  So, thanks for your an-
swers and I wish you good luck 
with zámek. 
Carrie: Thank you. 

 
rozhovor připravil Tomáš Horváth 
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Welcome English! 

Bylo pondělí kolem druhé hodiny 
a my celí natěšení čekali před 
učebnou výtvarné výchovy. Měla 
začít naše první hodina konver-
zace v angličtině s Mrs. Carrie 
Mills, která převzala žezlo od paní 
Pěknicové, své předchůdkyni. Mrs. 
Mills přichází a zdraví nás: „Hello!“ 
Samozřejmě, že každý slušně vy-
chovaný hned odpověděl.  

 Pak jsme se všichni usadili 
a čekali, co bude dál. Mrs. Mills se 
s velkým nadšením a  úsměvem 
na tváři začala představovat. Zpo-
čátku byl asi každý z nás vydě-
šený, ale po chvilce to z nás 
spadlo. Přestože je Mrs. Mills 
Američanka, snaží se používat 
jednoduché fráze, abychom 
snadno porozuměli. Vyprávěla 
nám, jak žila v Americe, Anglii 
a jak nyní žije tady, v Chotovinách. 
Každý se zaujetím poslouchal, jak 
Mrs. Mills vypráví, vypráví 
a vypráví. Její vyprávění bylo tak 
procítěné a takové upřímné, že se 
asi opravdu chtělo každému poví-
dat, i když se jenom stěží dostane 
ke slovu. Podle Mrs. Mills bude 
naší hlavní náplní začít anglicky 
myslet, mluvit a rozumět. 

 Myslím, že kdo jednou přijde, 
ten pak nebude chtít přestat. 
Přijďte se podívat alespoň na 
jednu její hodinu a uvidíte a hlavně 
uslyšíte sami. Jedinou podmínkou 

To je samý ťuťu, ňuňu, 
ale bobek po mně 
neuklidí a ještě se 

tváří, že s tím nemá nic 
společného! 


